
برنامه ریزی برای صادرات مرغ
دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه ضمن 
کید بر اینکه وزیر جدید جهاد کشاورزی باید به تشکل ها  تا
و بخش خصوصی توجه داشته باشد تا بخش تولید دچار 
مشکل نشود، اظهار کرد: زمانی که می خواهیم صادرات 
زیربنایی داشته باشیم باید از هشت ماه قبل جوجه ریزی 
مادر را تقویت کنیم و سپس نسبت به صادرات مازاد تولید 

غ برنامه ریزی کنیم.  گوشت مر
کالاهای  جزو  غ  مر تخم  و  غ  مر همچون  محصولاتی 
اساسی هستند که در معیشت و سفره مردم نقش بسیار 
با  این محصولات  گذشته  مهمی دارند. طی سال های 
چالش هایی مواجه بودند که مردم مجبور بودند برای تهیه 
آنها در صف های طولانی باشند، اما در دولت سیزدهم 
گذشته ورق برگشت و با همکاری تشکل ها و  و از سال 
بخش خصوصی بازار به ثبات رسید و دیگر خبری از آن 
وضعیت نابسامان نبود. ما سال های گذشته واردکنندگان 
غ های نطفه دار و جوجه های یکروزه بودیم و امروزه با  تخم مر
برنامه ریزی های وزارت جهاد کشاورزی، برای تامین جوجه، 
باید اجداد آن ها را برای ۸ ماه فراهم کنیم که پس از ۸ ماه 
این اجداد به جوجه مادر تبدیل شوند و پس از گذشت ۸ 
ماه نیز جوجه های یک روزه تامین می شوند. حال با آغاز 
به فعالیت وزیر جدید کشاورزی به گفت وگو با دبیر انجمن 
صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه پرداختیم و در این 
گفت وگو به مسئله چگونگی برنامه ریزی و اقدامات مناسب 
کافی، صادرات مازاد تولید و امنیت  در جهت تولیدات 
غذایی کشور مطرح شده است. محمدرضا صدیق پور- دبیر 
انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه - در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: با توجه به تغییر رویکرد دولت در سال 
گذشته در خصوص همکاری با تشکل های تخصصی بخش 
غ در کشور بودیم  تولید، ما شاهد رشد تولید و تثبیت بازار مر
و این به دلیل لحاظ کردن نظر تشکل ها و کمک گرفتن از 
تیم کارشناسی و بها دادن به بخش خصوصی بود. بخش 
خصوصی نیز با توجه به تجاربی که داشت پای کار آمد و 
غ  سال گذشته مردم در این بازه زمانی در صف خرید مر
بودند، ولی امسال که بازار ثبات داشت دیگر شاهد چنین 
شرایطی نبودیم و این نتیجه تدبیری است که با همراهی و 
همکاری معاونت دام و تشکل  صورت گرفت. وی افزود: در 
جلسه ای که اخیرا با وزیر جدید داشیتم وی اذعان داشت 
که به تشکل بخش خصوصی تکیه خواهند داشت؛ ما 
امیدواریم این ریل گذاری ادامه یابد و فرایند تولید شرایط 
مناسبی داشته باشد و به تثبیت تولید و امنیت غذایی کشور 
ختم شود. صدیق پور درباره انتظارات از وزیر جدید جهاد 
کشاورزی تصریح کرد: انتظارات ما از وزیر جهادکشاورزی 
جدید استفاده از نظرات کارشناسی تشکل های ملی است 
و قطعا این اتفاق مانع از شرایطی است که تجربه کرده ایم. 
گواه این امر در سال ۱۴۰۱ با توجه به عدم هماهنگی بین 
بخش دولتی و تشکل ها و تصمیمات خلق الساعه منجر به 
ضرر و زیان تولیدکنندگان و با حذف تولیدکنندگان واردات 
غ  بدون برنامه و در نتیجه نوسانات تولید و نوَسان قیمت مر

و همچنین در برخی مواقع منجربه کمبود در جامعه شد. 
وی ادامه داد: از زمانی که همکاری با بخش خصوصی 
و تشکل ها تقویت شد و همراهی با بخش دولتی و معاونت 
دام صورت گرفت، ما امروز به ثباتی در تولید رسیدیم که 

امیدواریم وزیر جدید نیز در این راستا گام بردارند. 
   آخرین قیمت جوجه یکروزه

دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه درباره 
میزان جوجه ریزی در سال جاری مطرح کرد: جوجه ریزی 
در مرداد ماه حدود ۱۴۵ میلیون و قیمت جوجه یکروزه با 
توجه به سن و نژاد از ۱۲ تا ۲۴ هزار تومان بوده که میانگین 
قیمت کمتر از ۲۰ هزار تومان )قیمت پیشنهادی و مورد 
توافق در قرارگاه امنیت غذایی سال گذشته( بوده است. 
غ کشور در ماه های مختلف  از آنجا که میزان مصرف مر
با توجه به ایام و مناسبت ها متفاوت است، نیاز ماهیانه 
جوجه یکروزه نیز در ماه های مختلف از ۱۳۵ تا ۱۵۰ میلیون 
متفاوت خواهد بود.  وی در ادامه توجه و اهمیت به 
کید قرار داد و گفت: در مرداد  جوجه ریزی مادر را مورد تا
و شهریور سال گذشته جوجه ریزی کاهش چشمگیری 
داشت و با برنامه ریزی هایی که برای تولید انجام شد، از 
ابتدای سال ۱۴۰۳ بالغ بر یک میلیون جوجه ریزی مادر 
اتفاق افتاد به گونه ای که در خرداد ماه، بیش از یک میلیون 
و ۲۰۰ جوجه ریزی مادر داشتیم و این امر به افزایش تولید 
غ پایان سال منجر خواهد شد و  جوجه برای تامین مر
در آن بازه زمانی نه تنها هیچ نیازی به واردات نخواهیم 

داشت، بلکه یک کشور صادرکننده نیز خواهیم بود. 
صدیق پور درباره مقصد صادرات و مبدا واردات گفت: 
باتوجه به شرایط، در صورت مازاد عمده مقصد صادرات، 
کشورهای عراق و افغانستان هستند ولی باید زمینه و 
زیرساخت ها را فراهم کنیم تا صادرات مازاد تولید را در 
برنامه داشته باشیم که با پیش بینی های انجام شده در 
آینده نزدیک این اقدامات انجام خواهد شد. مبدا واردات 

نیز عمدتا کشور ترکیه و گاها کشورهای اروپایی هستند. 
وی ادامه داد: یکی از نکات بسیار مهم در به ثمر رسیدن 
تولید، برنامه ریزی برای مازاد تولید است. مهم ترین نکته 
گر تولیدکنندگان با  لحاظ کردن اقتصاد تولید است که ا
ضرر و زیان مواجه نشوند، این تولید پویا خواهد بود. آنچه 
در سال های گذشته با آن مواجه بودیم عدم توجه به 
برنامه ریزی بود که مازاد تولید به تولیدکنندگان تحمیل 
می شد. به طور مثال در سال ۱۴۰۱ در زمینه تولید جوجه 
یکروزه هفت ماه جوجه را به ۳۰ درصد قیمت تمام شده 
به فروش رساندیم و این مسأله منجر به حذف گله های 
مولد شد و تولید را با مشکلاتی مواجه کرد که نتیجه آن 
گذشته برای خرید  که در ابتدای سال  صف هایی بود 
غ شاهد آن بودیم.  دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان  مر
جوجه یکروزه درباره برنامه ریزی برای صادرات نیز افزود: 
زمانی که می خواهیم صادرات زیربنایی داشته باشیم 
باید با برنامه ریزی از هشت ماه قبل جوجه ریزی مادر را 
غ  تقویت کنیم و سپس نسبت به مازاد تولید گوشت مر
برای صادرات برنامه ریزی کنیم، در غیر این صورت مجبور 
می شویم یک روز صادرات داشته باشیم و یک روز دیگر 
قطع صادرات، بنابراین در خصوص صادرات برنامه ریزی 

اهمیت زیادی دارد. 

کنش مثبت  : وا آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
نهایی  به  مالی  بازارهای  دیگر  و  بورس  بازار 
صورت  حالی  در  پزشکیان  دولت  کابینه  شدن 
می گیرد که هنوز نمی توان با قطعیت از بهبود آن 
هرچند  گفت.  سخن  دور  یا  نزدیک  آینده ای  در 
تیم  اقتصادی  سیاست گذاری های  به  نگاه ها 
اقتصادی معطوف شده تا تاثیرات آن را در بورس و 
بازارهای مالی مشاهده کنند. اما اینکه هنوز تغییر 
یم، تورم،  کننده مانند؛ تحر در پارامترهای تعیین 
مدیران  نهایی  چیدمان  و  یرساخت ها  ز بهبود 
تاثیرگذار در بهبود وضعیت بازار مشخص نشده 
است نمی توان با قاطعیت در این خصوص اظهار 
نظر کرد و به نظر می رسد این اصلاحات در بازارهای 
سیاست گذاری  و  جدی  تغییرات  نیازمند  مالی 
مدبرانه است. کارشناسان معتقدند؛ وضعیت فعلی 
بورس و بازارهای مالی سرمایه ایران در سال های 
یم های  اخیر به دلیل عدم ثبات اقتصادی، تحر
بین المللی، و تورم بالا با بازارهای متعددی بوده 
است. این عوامل باعث می شود که بازار سرمایه از 
رشد مطلوب بازمانده و در معرض خطر قرار گرفتن 
شدید نوسانات باشد. عدم اعتماد سرمایه گذاران 
از  زش سهام  ار کاهش  وج سرمایه،  ، خر بازار به 
پیامدهای این وضعیت بوده است. با توجه به 
اینکه دولت چهاردهم در آغاز راه قرار دارد، یکی 
ثبات  گرداندن  باز آن  اولویت های  ین  مهم تر از 
بازار سرمایه  و اعتماد مردم به بورس و احیای 
یر اقتصاد نیز در جلسه  گی که همتی وز است. ویژ
کید  رای اعتماد خود در مجلس به آن اشاره و تا
یق سیاست های  کاهش تورم از طر ل و  کنتر کرد. 
گشت اعتماد به  و مالی مناسب می تواند به باز
بازار سرمایه و افزایش سرمایه گذاری منجر شود. 
از سوی دیگر با اقدامات دولت جدید در صورت 
وابط بین المللی و دستیابی به توافقات  بهبود ر
یم ها، باعث می شود بازارهای  کاهش تحر برای 
مالی را به سوی ثبات بیشتر هدایت کند، این امر 
می تواند به جذب سرمایه گذاری خارجی و افزایش 
همچنین  کند.  کمک  داخلی  سرمایه گذاری های 
ازاولویت های دیگر دولت باید افزایش شفافیت در 
عملکرد بازار سرمایه و جلوگیری از سوءاستفاده از 
احتمالی باشد، نظارت و اجرای قوی تر در این زمینه 
می تواند اعتماد عمومی را به بورس و بازارهای مالی 
گرداند. البته صاحب نظران بر این باور هستند؛ تا  باز
زمانی که تحریم ها پابرجا باشد، ورود سرمایه های 
خارجی به کشور با محدودیت هایی روبه رو خواهد 
شد و این امر باعث می شود که بازار مالی نتواند 
به پتانسیل کامل خود دست یابند. در این باره با 
و حق شناس کارشناس بازار سرمایه و تحلیلگر  برز
اقتصادی گفت وگو کرده ایم که در ذیل مشاهده 

می فرمایید. 

   بورس یکی از بازارهایی است که در سال های گذشته 
باعث  نامناسب  سیاستگذاری های  اتخاذ  دلیل  به 
کاهش شفافیت و بی اعتمادی مردم و پشت کردن و 
ضعف آن در اقتصاد کشور شد. به نظر شما آیا با توجه 
به زیرساخت های آسیب دیده کنونی می توان امیدی به 

بهبود و تقویت آن در کشور بود؟ 
تیم اقتصادی آقای پزشکیان تقریباً شکل گرفته است، اما 
اخبار رسمی و غیررسمی حکایت از این دارد که احتمال دارد 
آقای فرزین همچنان با حفظ سِمَت به عنوان رئیس بانک 
مرکزی در تیم اقتصادی دولت چهاردهم باقی بماند، و این 
امر با توجه به سهم موثر بانک مرکزی در تصمیم گیری های 
کشور مانع از اعلام نظر قطعی درباره چشم  اقتصادی 
انداز شاخص های اقتصادی موثر در کشور چون؛ تورم، 
که به  وضعیت بورس و دیگر بازارهای مالی می شود. چرا
کنون از بیش ترین  قاطعیت می توانم بگویم که آقای فرزین تا
اختیارات در حوزه تصمیم گیری و اجرا طی سالیان گذشته 
گر  به عنوان رئیس کل بانک مرکزی برخوردار بوده است و ا
این رویه با حضور آقای فرزین به عنوان رئیس کل بانک 
مرکزی ادامه داشته باشد، در بررسی و ارزیابی ها از بازارهای 
مالی تاثیر خواهد گذاشت. این امر به خصوص با توجه به 
اینکه نگرش اقتصادی دیگر افراد حاضر در تیم اقتصادی 
دولت چهاردهم به ویژه آقای همتی به عنوان وزیر اقتصاد 

با سیاست های آقای فرزین دارای زاویه است، قابل توجه 
است و مانع از اعلام نظر قطعی در این باره می شود. بنابراین 
باید در انتظار ماند و دید که آیا رئیس کل بانک مرکزی تغییر 
خواهد کرد و اینکه آیا رئیس جدید نیز همچون آقای فرزین 
که  از اختیارات تام و بی بدیل برخوردار خواهد بود، چرا
هر چند استقلال بانک مرکزی در حوزه اجرا رویکردی 
مثبت تلقی می شود، اما در وضعیت کنونی مانع از تجربه و 
اجرای سیاست های آقای همتی به عنوانی وزیر اقتصادی 
که کارنامه ای خوب را در سابقه خود دارد می شود. البته 
در این میان حتی حضور رئیس سازمان بورس با اینکه 
نیز در  تلقی می شود  اقتصادی  تیم  زیرمجموعه ای در 
پیشبرد اهداف تعیین شده رئیس تیم اقتصادی دولت 
چهاردهم موثر هستند و به این ترتیب باید منتظر بود تا 
تغییرات پس از آقای عشقی به عنوان رئیس سازمان بورس 
و نفر بعد را نیز شاهد باشیم. در مجموع باید منتظر باشیم 
تا نظر نهایی و تاثیرگذار در شاخص های ذکر شده یادشده 

را مشاهده کنیم. 

   به نظر شما در حال حاضر کدام سازمان ها و افراد 
بیش ترین سهم را در بازارهای مالی و وضعیت اقتصادی 
عهده دار هستند و بر این اساس چه ارزیابی و پیش بینی 

می توانیم در این زمینه داشته باشیم؟
بدیهی است؛ افراد تاثیرگذار حال حاضر در بازارهای 
مالی و اقتصادی کشور شامل آقای همتی به عنوان وزیر 
اقتصاد، آقای پورمحمدی، رئیس سازمان برنامه وبودجه، 
فرزین رئیس بانک مرکزی و همچنین آقای میدری به عنوان 
وزیر کار رفاه و تعاون کشور هستند که البته از آقای طیب 
نیا نیز به عنوان مشاور و سرتیم احتمالی وزارت اقتصاد یاد 
می شود که همه این افراد باید به تدریج در جایگاه واقعی و 
حتمی خود قرارگیرند تا ابهامات در این زمینه در گام نخست 
برطرف شود و در گام بعدی بتوان با بررسی نگرش های آنها 
به پیش بینی وضعیت اقتصادی اظهارنظر کرد. در حقیقت 
باید مشخص شود که این افراد مطابق با آنچه که در زمان 
انتخابات اعلام شد، تحت نظر آقای طیب نیا کار خواهند 
کرد یا اینکه وزیر اقتصاد ومشاوران اقتصادی در تعامل با 
یکدیگر عهده دار سیاست گذاری ها و برنامه های اقتصادی 
کشور خواهند بود، اما در نهایت باید گفت، هر چهارنفر 
دارای دیدگاه های متفاوتی هستند، آقای همتی به نوعی 
در علم اقتصاد لیبرالگرا هستند، آقای میدری با دیدگاهی 
متفاوت فردی نهادگرا تلقی می شوند، آقای فرزین نیز 
خ بهره به عنوان  طی یک سال و نیم ثابت کرده اند که به نر
ابزار کنترل بازار اعتقاد دارند که برخلاف نظر آقای همتی 
است، در این راستا باید سریعاً وضعیت مهره های تاثیرگذار 
و اولویت دار در تیم اقتصادی مشخص و تعیین شود که 
فرماندهی با کیست؟ آیا رئیس کل بانک مرکزی همچنان از 
اختیارات مطلقه برخوردار خواهد بود؟ آقای فرزین ماندنی 
؟ در اینصورت با تضاد آراء وی با وزیر اقتصاد  هستند یا خیر
چه خواهیم کرد؟ وضعیت بورس و دیگر بازارهای مالی به 
چه صورت خواهد بود؟ در سطح کلان وضعیت اقتصادی 

چه سرنوشتی دارد؟ 

با توجه به اعلام آمارهای دولت سیزدهم مبنی بر 
کاهش نقدینگی، کنترل تورم و کاهشی شدن آن و احتمال 
ابقای آقای فرزین به عنوان رئیس کل بانک مرکزی باید 
که همان سیاست های پیشین  در انتظار این باشیم 

؟  ادامه خواهد یافت یا خیر
آمارهای اعلام شده در بسیاری از مورد با آنچه که در 
جامعه لمس می شد و مشهود بود، متفاوت است، در 
حقیقت با نگاهی به جامعه می توانیم به طور کامل رکود 
تورمی، افزایش چاپ اوراق که سررسید خواهد شد، بدهی 
دولت به بانک مرکزی  و بانک ها، کاهش دارایی های بانک 
مرکزی و ارزپاشی و.... کاملاً مشخص است یا به زودی به طور 
رسمی اعلام می شود که همگی حکایت از موفقیت دولت 
سیزدهم در این زمینه فقط بر روی کاغذ دارد، در عمل در 
سال جاری ما مقدار زیادی اوراق منتشر کرده ایم که محل 
جبران آن مشخص نیست، در نتیجه سیاست های آقای 
فرزین ما آسیب بسیاری به اقتصاد و بورس کشور وارد شده 
است که رکود تورمی حاصل سیاست های ایشان است، 
کشور در بخش اقتصادی  که در  در حقیقت همه آنچه 
مشاهد می کنیم با آمار اعلامی تفاوت دارد و همه چیز 
مشخص است، بدهی دولت به بانک مرکزی و بانک ها، 
کاهش دارایی های بانک مرکزی و ارزپاشی بانک مرکزی 

برای همه عیان و قابل بررسی است و نیازی به بررسی های 
بیشتر ندارد. از طرفی دیگر باید درنظر داشته باشیم که 
اختلاف دیدگاه ها در حوزه های اقتصادی بین افراد ذیصلاح 
نمی تواند به اصلاحات بینجامد و اختلاف فی مابین وزیر 
کل بانک مرکزی فعلی باید به تجمیعی  اقتصاد و رئیس 
برسد که تا اعلام نظر نهایی درباره ابقای یا تغییر رئیس کل 
بانک مرکزی پارامتری است که باید به طور جدی بررسی 
کنون فرمانده مطلق سیاست های  که فرزین تا شود، چرا
پولی – بانکی بوده اند و اختیارات شورای عالی سران قوا به 
وی انتقال یافت که حتی در اظهارات اخیر آقای خاندوزی 
به عنوان وزیر اقتصاد دولت پیشین کاملاً مشهود است، 
که وزیر اقتصاد دولت سیزدهم مخالف افزایش اوراق  چرا
کید کردند، اما  و... بوده اند و طی اظهاراتی بر این مسأله تا
عملاً هفته بعد آقای فرزین بیانیه داد که هر وقت لازم باشد 
این مسأله تغییر می یابد، قطعاً در صورت ادامه این روش 

نمی توانیم هیچ تغییری در زمینه اقتصادی ایجاد کنیم. 

   به نظر شما آقای همتی با حضور در وزارت اقتصاد 
کشور در بخش  می توانند سرمنشاء چه تغییراتی در 

اقتصادی شوند؟ 
من بالشخصه شاید با آقای همتی در بخش بورس دارای 
اختلاف نظرهایی باشم، اما بر این باور هستم که ایشان 
فردی باسواد و دانش و بینش مطلوب در حوزه اقتصاد و 
بازارهای مالی هستند، اما برای انجام کار باید در تعارض با 
اختیارات داده شده به آقای فرزین با وجود اختیارات داده 
شده موجود نباشد، اقدامات پیشین آقای همتی نیزبه 
گونه ای در راستای تامین مالی صورت گرفت که در همه 

دولت ها مشابه این اقدامات
در  معتقدند  کثرکارشناسان  ا است،  مشاهده  قابل 
مرهون  بورس  موفقیت های   ۱۳99 تا   ۱۳97 سال های 
اقدامات همتی بوده است و در آن دوره کمترین فاصله 
بین قیمت دلار آزاد تا دلار نیما را داشته باشیم و تلاطمات 
ارزی شدید نبود و نه تنها در این دوران چیزی به بازار تزریق 
که وی به سازوکار  نکرد بلکه از سطح بازار جمع هم کرد، چرا
بازار اعتقاد دارد وبه زعم فعالان بخش خصوصی نیز وی 
مدیری موفق محسوب می شود. اما استمرار موفقیت وی 
در صورتی امکان پذیر است که مدیران و دیگر افراد تاثیرگذار 
در بازارهای مالی و بورس و... حرفِ ایشان را بشنوند و اجرا 
گر قرار بر این باشد که دیگران با سیاست ها و  کنند، اما ا
اختیارات از توانمندی های وزیر اقتصاد یعنی آقای همتی 
بکاهند، نمی توان توقعی داشته باشیم که تغییری از جانب 
وی ایجاد شود. بنابراین فرمانده این حوزه باید مشخص 

باشد. 

   چنانچه این مشکلات در بخش اقتصادی حل شود 
آیا می توان امیدوار بود که مشکلات اقتصادی در کشور 

حل می شود و اصلاحات به خوبی اجرایی می گردد؟
قطعاً این مسائل سهم عمده ای در رفع مشکلات دارد، 
اما آنچه که در این زمینه می تواند به عنوان پارامتر مهم 
دیگر نقش ایفاء کند، مسأله تحریم ها و مشکلات بین المللی 
که پیش از  و همچنین انتخابات پیش رو در آمریکاست، چرا
این نیز ثابت شده است که این مسائل و همچنین مسائل 
و تنش های منطقه تاثیر بسزایی در مسائل اقتصادی 
ایران داشته است. در حقیقت اقتصاد ایران از هر خبری 
در عرصه بین المللی متاثر می شود. تا زمانی که نگاه دولت 
به بازار سرمایه این باشد که »بورس محلی برای تامین 
مالی است« جایی برای بازگشت اعتماد مردم به بازار 
سرمایه و سرمایه گذاری آنها باقی نمی ماند. حتی رئیس 
سازمان برنامه و بودجه نیز صریحاً به تامین مالی به ارزش 
۱۳۰۰ همت از این بازار در سال جاری اشاره کرده است، اما 
از سوی دیگر با سیاست های مداخله گرایانه خود مانع 
از رونق این بازار که باعث بهبود وضعیت تولید در کشور 
و جان گرفتن این بازار می شوند و در حقیقت باید گفت 
تا بازار ثانویه رونقی نداشته باشد، بازار اولیه توانِ حضور 
و رونق بخشیدن به بخش های دیگر را ندارد. بازار اولیه 
کمترین مشارکت در سال های اخیر را داشته است. در 
بازار اولیه کسی پول و سرمایه وارد می کند که بتواند از بازار 
ثانویه منتفع شود، این اصلی کاملاً ابتدایی و واضح است 
که برای همگان قابل دفاع و واضح است، بنابراین باید گفت 
گر قصد تامین مالی از بازار سرمایه را دارد باید با  دولت حتی ا
اجرای صحیح سیاست ها و برنامه ریزی ها در بازار سرمایه 

سعی در رونق آن داشته باشد. 
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معاون وزیر صمت: 

 صادرات ایران به اوراسیا
 ۱۳۸ درصد رشد کرد

کل سازمان توسعه تجارت ایران  رئیس 
ضمن اشاره به حضور ۳۰۰ شرکت ایرانی در 
نشست تجاری ایران و اوراسیا، از افزایش ۱۳۸ 

درصدی صادرات ایران به اوراسیا خبر داد. 
مهدی ضیغمی رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت ایران، با اشاره به برگزاری نشست بزرگ 
تجاری ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا در 9 
تا ۱۰ مهر در جمهوری ارمنستان از حضور بیش 
از ۳۰۰ شرکت ایرانی و پنج کشور عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا )روسیه، ارمنستان، بلاروس، 
قزاقستان و قرقیزستان( در این نشست خبر 
داد و اظهار کرد: به نظر می رسد پیش از اجرایی 
شدن موافقتنامه تجارت آزاد برگزاری نشست 
بزرگ تجاری ایران و اوراسیا، فرصت مغتنمی 
خواهد بود تا با استفاده از این امکان، زمینه لازم 
کثری فعالان اقتصادی  برای بهره مندی حدا
کشورمان از این موافقتنامه را فراهم آوریم.  وی 
گفت وگوی بزرگ تجاری اوراسیا و ایران را به 
عنوان یک رویداد تجاری در چارچوب همایش 
اقتصادی سالانه اوراسیا ۲۰۲۴، دانست و افزود: 
این رویداد توسط کمیسیون اقتصادی اوراسیا 
و با همکاری شورای تجاری اتحادیه اقتصادی 
کشورهای آن  اوراسیا و نهادهای ذیربط از 
اتحادیه و همکاری سازمان توسعه تجارت 
ایران برگزار می شود و شامل مجموعه ای از 
کاربردی و باهدف  گفت وگوهای  بحث ها و 
تقویت و توسعه بیشتر همکاری های تجاری و 
اقتصادی دوجانبه بین کشورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا و ایران است.  معاون وزیر 
صمت با اشاره به حضور مقامات عالی رتبه و 
سخنرانی آنها در نشست های اصلی این رویداد 
تجاری، ادامه داد: این رویداد شامل بخش 
گفت وگوی تجاری به عنوان نشست کلیدی با 
حضور نمایندگان نهادهای دولتی، انجمن های 
کشورهای عضو  تجاری و شرکت های بزرگ 
اتحادیه اوراسیا و ایران است. همچنین چهار 
میزگرد با حضور نمایندگان شرکت ها و مؤسسات 
تخصصی اتحادیه اقتصادی اوراسیا و ایران 
در خصوص موضوعات مربوط ارتقای حجم 
تجارت و سرمایه گذاری متقابل، لجستیک، 
اتصال حمل و نقل در کریدور شمال- جنوب، 
امنیت  کشاورزی،  و  صنعت  در  همکاری 
غذایی؛ مسائل تسویه حساب های متقابل؛ و 
همین طور نشست های B۲B حضوری و آنلاین 
برای شرکت ها و بخش های خصوصی کشورمان 
و کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا 

برنامه ریزی شده است. 

کالاهای اساسی و دارو امسال 
چقدر ارز گرفتند؟

تا  امسال  فروردین  اول  از  بانک مرکزی 
چهارم شهریور ماه، ۲۸ میلیارد و 79۱ میلیون 
دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، دارو، 
کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات در مقابل 
شش  که  کرده  تامین  خدمات  و  صادرات 
میلیارد و ۳۰7 میلیون دلار آن مربوط به دارو و 

کالاهای اساسی بوده است. 
به گزارش ایسنا، طبق اعلام بانک مرکزی 
از اول فروردین ماه سال جاری تا روز یکشنبه 
)چهارم شهریور ماه(، ۲۸ میلیارد و 79۱ میلیون 
دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، دارو، 
کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات در مقابل 
صادرات و خدمات تامین شده که طی چهار 
روز آخر )نسبت به گزارش قبلی( ۴۳7 میلیون 
دلار ارز تامین شده است.  در این مدت برای 
کالاهای اساسی و دارو شش میلیارد و ۳۰7 
،  برای کالاهای تجاری و بازرگانی  میلیون دلار
، برای  مبلغ ۱۵ میلیارد و ۴۴9 میلیون دلار
خدمات 7۳۰ میلیون دلار و برای واردات در 
مقابل صادرات شش میلیارد و ۳۰۵ میلیون 
دلار تامین ارز صورت گرفته که نسبت به آخرین 
آمار )طی چهار روز اخیر( نشان از تخصیص ۵۸ 
میلیون دلار برای کالاهای اساسی و دارو، ۲۲۶ 
میلیون دلار برای کالاهای تجاری و بازرگانی 
و ۱۵ میلیون دلار برای ارز مورد نیاز خدمات، 
دارد.  بر اساس این گزارش، بانک مرکزی برای 
واردات کالای اساسی کشاورزی شامل گندم، 
دانه های روغنی و نهاده های دامی ۴ میلیارد و 
9۴۶ میلیون دلار، برای دارو، مواد اولیه دارویی 
و تجهیزات پزشکی یک میلیارد و ۳۶۱ میلیون 
دلار و در مجموع ۶ میلیارد و ۳۰7 میلیون دلار 
خ ۲۸۵۰۰  برای کالای اساسی و دارو ارز با نر
تومان با هدف حمایت از مصرف کنندگان و 
دسترسی اقشار جامعه به کالاهای ضروری با 
قیمت ارزانتر، پرداخت کرده است.  همچنین، 
تامین ارز نیمایی برای »صنایع حمل و نقل 
و خودرو« معادل دو میلیارد و ۱7۸ میلیون 
، »صنایع معدنی« معادل یک میلیارد و  دلار
، »ماشین آلات و تجهیزات  ۵۸۵ میلیون دلار
تولید« معادل یک میلیارد و ۲۸۵ میلیون دلار، 
»صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« معادل 
، »منسوجات  یک میلیارد و ۸۳9 میلیون دلار
ک« معادل 79۵ میلیون دلار صورت  و پوشا
گرفته است. این گروه های صنایع همچنین 
، یک  به ترتیب یک میلیارد و ۴7۲ میلیون دلار
، یک میلیارد و ۱۳  میلیارد و ۵۶ میلیون دلار
میلیون دلار، ۲۱۰، ۴۳ میلیون دلار ارز توافقی یا 
واردات در مقابل صادرات تا پایان روز ۴ شهریور 

ماه سال جاری دریافت کرده اند. 

گفتوگوبابرزوحقشناس »آرمانملی«در

دولتچهاردهمرابررسیکرد بازارهایمالیدر چشمانداز

نبض بازارهای مالی در انتظار تعیین فرماندهنبض بازارهای مالی در انتظار تعیین فرمانده
 


